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Slovo Ohiyesy 

 Tento lehký úvodníček se jmenuje normálně 

slovo náčelníka, avšak jak jste nejspíše mnozí zjistili, 

na posledním sněmu jsem nebyl zvolen a ani jsem 

nekandidoval na tuto pozici. A to především z důvodu 

ţe nevím co se mnou bude dále. Ale nyní k oddílu, letní 

tábor je jiţ za pár dní a přípravy na něj jsou v plném 

proudu, musím říci, ţe jsem na 

něj velmi zvědavý. Jedeme na 

naprosto holou louku, bude nás 

méně neţ normálně, kamarádů 

Mohawků bude více neţ nás a 

dokonce přijedou i děti mimo oddíl.  

Poprvé v historii budeme mít snad blízko 

koupání po celých dní a 14 a i okolní krajina 

nám snad něco ukáţe a nabídne. Samotný 

program jistě bude letos stát za to, ale na to 

jistě přijde kaţdý sám jiţ na táboře, kde toto 

číslo vyjde. 

Snad tábor dobře dopadne!  

Minulý víkend proběhli dvě brigády, kdy se 

nadělal materiál a hlavně se udělala latrína i s bidýlkem a klobouk dolů 

před trojicí Ajagu, Mičkinikwa a Ječmen, protoţe bylo vidět, ţe opravdu 
mákli. A to Ječmen ještě jel i druhý den znova. Borec  

V Leštině proběhli poslední schůzky pro místní druţinu a snad se dětem 

program líbil, neboť i v po čase nám vyhrazeném se někteří přišli učit 

jak korálkovat.  Tak snad po prázdninách budeme mít novou druţinu 

v Leštině a v ní plno prima dětí. 

 
 
 
kontakt: Michal Kunrt – 776 187 859 
  e-mail – michalkunrt@seznam.cz 
       Ohiyesa  

mailto:michalkunrt@seznam.cz


 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

   
Fotografie zachycují zahajovací obřad  - za Šavany zde byl jako 

zástupce vybrán wagemed  Sachem Wyoming z klanu Jelenů. Obřad 

řídil Bibaged Midewiwinu  šaman Tuwanakha. 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

 

 
Na slavnostním zahajovacím nástupu jsme jako Šavani nemohli 

chybět. Nastupovalo se v rouchách a  na fotografiích vidíte Holuba, 

Bobra, Drápala, Skokana, Tateyopaha, Lišáka, Mičkinikwu, Topa, 

Javora, Patrika … v pozadí je Tahoanah a z ostatních Šavanů se 

programu ještě účastil Ohiyesa, Ječmen,Netopýr, Dráček, 

Wablautanaga, Ajagu, Wyoming,.. celkem nás tedy bylo  18……..   



AKCE MIDEWIWINU 16.DUBNA 2011 

 
Jiţ v pátek se na přípravě akce podíleli – Wyoming, Wablautanaga, 

Ajagu a Mičkinikwa a měli jsme i nečekaného 

pomocníky Orlíka, který k nám do kmene před lety 

chodil.Okolo půl deváte večer se můţe Dům dětí 

zavřít a my se opět scházíme v sobotu o půl osmé, 

abychom vše dodělali  a připravili pro příchozí 

návštěvníky této prezentace.  

Účast z našeho kmene- Ohiyesa, Ječmínek, Lišák, 

Wablautanaga, Ajagu, Wyoming, Dráček, Netopýr, 

Mičkinikwa,Tahoanah, Tateyopah, Top, Patrik, 

Drápal, Skokan, Holub, Bobr, Javor…  

Tato akce byla organizována pro sblíţení nynějších kmenů Midewiwinu 

nebo spíše těch, které se k tomuto společenství hlásí. Myslím, ţe aţ na 

zábřeţský oddíl Ţab se toto velice povedlo a naše vztahy se začínají 

upevňovat. Důkazem úspěchu akce je rozhodný zájem kmenů- oddílů 

z turistických oddílů mládeţe a Svazu skautů vstoupit do Midewiwinu  a 
splnit dané podmínky ) A to je moc dobře a bude nás 

více a myslím, ţe to je teprve začátek dalšího růstu 

Midewiwinu. 

Na akci se také na společném nástupu 

představil náš nejmladší šlechtic lesní 

moudrosti Top.  Naši hoši měli všichni 

krásné roucha a na výstavě , která zde 

probíhala mohli návštěvníci vidět neskutečných 88 

rouch – do je síla. Na akci jsme také po delší době 

uvítali také Sagamora Draka a jak jste si mohli přečíst 

na našem vzkazovníku , tak se mu to moc líbilo a to 

vyjádření naprosté většiny účastníků setkání. 

Na akci se objevilo hned několik dětských organizací, které zde měli 

své zástupce. Mezi ty překvapivé patří jistě  organizace 

Pionýr, ale byli tu i z Turistických oddílů mládeţe, 

Sdruţení  Jaroslava Foglara, Ligy lesní moudrosti, Svazu 

skautů a skautek, Junáka – svazu skautů a skautek ČR, 

zástupci DDM Ţatec  a také ostravské BVU…  



 

Na této akci jsme se měli potkat s omladinou 
kmenů Midewiwinu, ale to jaksi nevyšlo  Ve dvě 

hodiny se naši mladší členové pod vedením 

náčelníka Ohiyesy odebrali na místní kopec 

Humenec, kde se sešli všichni zájemci o velkou 

terénní hru Boj o totem. Vypravili se tam také 

zástupci oddílů a kmenů Hvězda severu, Ksigudan  

Ţatec a Sacagawea Mělník. Informace jak to 

dopadlo nemáme ,ale určitě si členové těchto 

oddílů zahráli. 

Na akci se objevili také osobnosti různých oddílů a 

tak jsme zde viděli wagameda Tosawi ze Ţab, 

ohnivce Hraboše , který patřil k zakládajícím členům kmene v roce 

1988 a také přijel Ostříţ se svojí ţenou . Do kmene vstoupil v roce 

1990 a jeho rod Manato ze Zvole patřil k těm nejsilnějším v kmeni 

Shawnee. 

Na výstavu se přišli také podívat námi 

pozvaní staří skauti – přišel bratr 

Luxman- Břoušek,  br. Sobota – vodní 

skaut z poválečného období a svoji 

sestru poslal na prohlídku také 

poválečný vůdce 1. oddílu br. Fojt- 

Unkas. Moc se jí u nás líbilo. 

V závěrečné části programu došlo 

k otevření Truhlice pokladů, kde jsou 

také ukryty deníky, kroniky a jiné dokumenty z činnosti skautů a 

skautek z okresu Šumperk- Postřelmov, Rovensko, Leština, Lesnice, 

Šumperk, Bludov, Skalička, Zábřeh .Vidět tyto  památky bude moţná 

aţ za rok…   

 Na závěr akce došlo také udělení vysokých stupňů Březových lístků a 7 

stupeň obdrţel Soewah z kmene Čerokí- Oswego a Lelašikah – z kmene 

Alcatraz – Konestoga. 9 stupeň získal  Hiawatha z Neskenonu.  

Akce skončila na DDM okolo půl šesté a pak následoval program u 

klubovny Zlaté lilie večerní táboráček  pro BK Mičkinikwa 



FOTOPŘÍLOHA  VELKÉ AKCE MIDE 
 

 

    

Šavanský projekt Truhla pokladů, která ukrývá velká mnoţství 

unikátních historických památek na oddíly, osobnosti skautského, 

woodcrafterského hnutí. Najdete v ní památky na oddíly Ţab, Stopařů, 

Zlatá lilie či nás Shawnee, ale také  na nejstarší oddíly v České 

republice – praţskou Dvojku či Pětku, které vznikají jiţ v roce 1913. 

Ceremoniál se líbil a to je dobře.  Nosiči byli za kmen Tateyopah, Lišák, 

Drak a Netopýr. Obřad řídil šaman kmene Šavanů Sachem Mičkinikwa. 



OSOBNOSTI SETKÁNÍ MIDEWIWINU 

  Ivan Makásek – Hiawatha  - šaman  

Šaman Hiawatha v roce 1965 zaloţil legendární praţský 

Neskenon a dal mu hned na začátku motivaci kmene 

Irokézů. Byl také jedním z hlavních představitelů 

praţských psohlavců, kteří byli u zrodu Junáka v roce 

1968. Hiawatha je také skautský spisovatel a napsal také 

pár kníţek o indiánech. Některé máme i v naší kmenové 

knihovničce. U nás v Zábřehu se poprvé objevil na mé 

pozvání v roce 1994 , kdy podpořil tehdy pořádané 

Skautské dny, které byly největší skautskou akcí 

v historii  zábřeţského skautingu. 

Pavel Jedelský – Soewah – šaman  
Vstoupil do zábřeţského prvního chlapeckého oddílu v roce 

1968 a pár let později se stává také vedoucím oddílu 

Stopaři. Později se stěhuje za svojí dívčinou do Prahy. Jeho 

zásluhou  navazujeme kontakty na praţský Alcatraz , 

Meherin, Hurony  . Byl to právě on, který za Čerokí účastnil 

ustavujícího sněmu společenství Midewiwin, kde také 

získává své lesní jméno Malá řeč. 

V Praze spoluvytváří chlapecký kmen Oswego a je činný 

jako šaman. Na prezentaci měl přednášku na téma Seton – Baden Powell… 

 

Vladimír Michalec Hulín- Lelašikah – šaman  
Lelašikah se stal prvním šamanem mimo praţský kmen Neskenon a jeho 

iniciativa přinesla zábřeţským oddílům od roku 1982 do 

1990 obrovské mnoţství informací a materiálu. Jeho 

zásluhou se začínají udělovat v Zábřeze březové lístky, 

objevují se foglarovské ţluté kvítky, vzniká nový 

Zápisník OP, dekrety, udělovací listiny apod. Lelašikah je 

muţem , který spojoval  české a moravské kmeny v praxi. 

Jeho lesní jméno najdete mezi šavanskými náčelníky 

v knize Tekumseh, Přednášku měl na téma historie a 

vznik Midewiwinu. 



 

Tomáš Studenovský –Ttuwanakha – šaman  
Tuwanakhu snad kaţdý nynější bojovník kmene Šavanů 

zná. V naší činnosti se Tuwanakha objevuje řadu roků. 

Pomáhal nám na mnoha kmenových projektech. 

V poslední době to byla především Kniha rouch, kde 

pomohl nemalou měrou. Jeho rodný kmen je ze Ţatce a 

jmenuje se Ksigudan. V Midewiwinu zastává funkci 

Bibageda a je tudíţ nejvyšším představitelem našeho 

společenství. Na prezentaci Midewiwinu se objevil 

v novém krásném rouchu, jehoţ  tvar byl  novinkou. 

Tuwanakha si připravil přednášku na téma  obřadní roucha 

a určitě  tím nikoho nezklamal. 

Radek Weigert – Wakišaka – šaman  
Další osobností Midewiwinu, která je  své hluboké kořeny 

aţ v chlapeckém oddíle Viktorky Ţiţkov je Wakišaka . Je 

to jeden z posledních vysvěcených šamanů společenství 

Midewiwinu. 

Jeho hvězda začala svítit v kmeni Oswego , kde se stal také 

náčelníkem. V posledním desetiletí pracuje v kmeni 

Ksigudan Ţatec. Do našich krajů zavítá občas ze svým 

kamarádem Tuwanakhou. 

 

Eva Jedelská – Činkapi  

První náčelníci Tussilága Praha se stala v roce 1984 

Kanička , která později získala i lesní jméno Činkapi. 

Svoji dráhu začala však v jiném kmeni Midewiwinu a 

to v kmenu Meherin Praha, který tehdy a ještě dlouhá 

léta poté vedla Hanka Končická. Byli jsme moc rádi , 

ţe tu s námi byla celý dne a snad 

bude i příště.  

 

Irena Ţaloudková – Irí 

V praţském dívčím kmeni Tussilágo se v roce 1987 

ujímá vedení kmene Irí. Je jí aţ do obnovy Junáka 



v roce 1990 . Její účast na akci byla velmi nečekaná a o to více  nás starší 

co jsme ji znali potěšila. Kmen Tussilágo dokonce 

v roce 1988 tábořil v Horních Studénkách , kde jsem je 

tehdy navštívil.  Irí byla vděčnou posluchačko a na 

příští prezentaci bude určitě i ono stát za pultíkem 

s připravenou přednáškou. 

 

Katka Chvátalová – Ileyawin – wagamed  

Tato krásná wagamedka z kmene Sacagawea  byla 

společně se svým kmenem  zapojena do přípravy a 

organizace  činnosti pro mládeţ- děti z kmenů 

Midewiwinu. 

Vzpomínám na zahajovací obřad , kde Ileyawin  byla vybrána za svůj 

kmen a její provedení bylo velice pěkné. Snad se i 

v budoucnu podaří  s tímto kmenem navázat kontakt a 

třeba vyrazit na návštěvu do Mělníka  

Tomáš Winige – Wačintonka - šaman 

V Zábřehu jak jistě víte funguje  také kmen , který nese 

název Mazaskazi Wanča. Před  20 lety jsme společně 

s tímto  tehdy ještě oddílem vyrazili na společný tábor do 

Štítů a byl to první tábor na tomto tábořišti. 

Wačintonka se stal po Tadewy, která stála v čele Rady Op 

kmene Mazaskazi  Wanča dlouhá léta druhým šamanem 

kmene.  

Dívčiny z tohoto kmene  měly v   reţii bufet a ten  nezklamal a většina 

účastníků vyuţila jejich sluţeb.  
POZOROVATELÉ A PŘÁTELÉ 

 

František Máška – Kanyatara 

 

Kanyatara pochází z kmene Mohawků, který najdete 

ve městě Příbram. Mohawky známe z posledního 

letního tábora, kdy s námi tábořili. Moţná uţ tento rok 

se naplní přání Mohawků a podaří se jim vstoupit do 

Midewiwinu. Účast zástupce kmene na prezentaci 



Midewiwinu  tomu nasvědčují. 

Náčelník Mohawků tentokrát dorazit nemohl , neboť byl se svým kmenem 

na setkání- výstupu Skautů ABS a Svazu skautů na Ivančinu. Snad příště. 

 

  Martin Fisl – Condor  

Oddíl Hvězda severu, který  Condor vede je z Brna. 

Dnes se řadí mezi nejaktivnější oddíly , které znám a je 

moc dobře, ţe se Kondor chce zapojit do společenství 

Midewiwin a myslím, ţe uţ jim schází jen jedno – 

fungující ohnivectví.  

Kondor přijel  s akce do Brna a hned svolal oddílovou 

radu a projednal změny , které by měly nastat. Tomu 

říkám rychlost a schopnost jít za svým cílem. 

 

Jiří Lehký – Hočhóka 

Skauty z Hranic jsme poznali  před mnoha lety. Tehdy byl 

ještě Hočhóka  vůdcem oddílu. Dnes je velmi aktivní Lize 

lesní moudrosti a tam  se také nejčastěji setkáváme. Jeho 

dnešní kmen se jmenuje Okwaho a i v něm byste našli 

obřadní roucha. Jeho zájem o Midewiwin  prokázal jiţ také 

tím, ţe se účastnil jubilejního 70. sněmu kmene Shawnee a 

svůj zájem o tuto prezentaci prokázal hned tím , ţe se hned 

registroval. Hranický oddíl Nibowaka se účastnil také Druţinové ligy, 

kterou jsme organizovali nejen pro skautské druţiny. Myslím si, ţe 

Hočhóka nelitoval a odjíţděl po skončení akce spokojený 

Zbyněk Jiroušek – Jerry 

Jerry je v našich krajích známá osobnost. Několik našich bývalých členů 

kmene absolvovalo Stříbrnou řeku, kde Jerry 

dlouhá léta  vedl lesní školu.Po letech zájmu o 

akci Midewiwinu se nakonec k nám  dostal  a byl 

u toho kdyţ se udělovaly BL vysokých stupnů 

Hiawathovi, Soewahovi a Lelašikahovi.  

 

 

 



   ŠAVANSKÉ OSOBNOSTI HISTORIE 

 

Michal Valenta – Hraboš - ohnivec 

Je tomu hodně dávno, kdy se Michal ukázal mezi námi a 

myslím, ţe jeho setrvání na akci Midé bylo důkazem , ţe 

se mu u nás líbilo. 

Ve své činnosti v kmeni Čerokí a Šavanů  dosáhl funkci 

rádce a později i člena náčelnictva kmene Shawnee. Byl 

aktivní klanu Horského lva . Na stezce k vrcholu hory 

získal šlechtický titul Orlí Sagamor a jeho 72 OP je 

důkazem aktivního členství. 

Na příští prezentaci Midewiwinu se můţeme těšit na 

roucho bratrské dvojice Vuk a Hraboš. Jejich roucha 

neudělají ostudu zábřeţské  staré gardě a jsou důkazem, jaké hezké roucha 

se tehdy vyráběly 

Petr Brzobohatý – Ajagu – wagamed  

 

Jiţ v páteční večer se na DDM v Zábřehu dostavil  

bojovník z klanu Modrých ţelv. Ajagu vstoupil do 

klanu jiţ  na podzim v roce 1982 . O pár let později se 

stává degendawídou kmene a v roce 1988 se účastní 

zaloţení kmene Shawnee. 

I přes svoji zaneprázdněnost- celý týden byl v Praze na 

stavbě , ale nevymlouval se a přišel pomoci . 

Dnes je Ajagu činný Radě OP  našeho kmene. 

Radek Hanuš – Tahoanah – wagamed  

V sobotu ráno dorazil v doprovodu svých bratrů Mikenopy a Iseahwy také  

Sachem z klanu Modrých ţelv – Tahoanah. 

Společně pak vytvořili místnost na přednášky – 

aparaturu a přednášky zde pak běţely celý den. 

Myslím, ţe se to klukům moc povedlo a slyšel jsem na 

ně jen samou chválu. Tahoanah se také podílel na 

myšlenkové přípravě tohoto setkání a společně se 

šamanem Tuwanakhou sestavil  téma přednášek a na 

akci se staral o  video techniku… 



Martin Šafář – Wablautanaga  

Sachem Wablautanaga  z klanu Modrých ţelv nám 

pomohl v pátek i sobotu na přípravě  výstavy. Společně 

s Wyomingem  připravili roucha a korálkované štíty. Moc 

se jim to povedlo. Ve svém pěkném modrém rouchu se 

účastnil slavnostního zahájení. Jeho pomoc byla potřebná 

a moc děkujeme.  

 

Michal Kraus - Tateyopah 
 

Sachem Tateyopah  z klanu 

Modrých ţelv po domluvě opět dorazil podpořit 

svůj kmen , kde dnes bydlí a pomohl tak při 

zajištování programu pro mladší členy, který si 

připravil kmene Sacagawea. Na slavnostním 

zahájení měl své druhé obřadní roucho , které mu 

uţ pěkně dlouho slouţí .  

 

Zdeněk Šebesta – Wyoming 

Wyming z klanu Jelenů se na přípravě této velké akce 

podílel od samotného začátku. Byl garantem unikátní 

knihy rouch a zasedal na přípravné schůzce zástupců 

kmenů Midewiwinu na klubovně Mazaskazi Wanča. Jiţ 

od pátečního podvečera připravoval nástěnky a velkou 

výstavu rouch společně s Sachemem Wablautanagou. 

I on po shlédnutí výstavy se 

rozhoduje pro nové krásné 

roucho. To staré mu jiţ slouţí 

skoro 22 let !!!!! 

Mirek Hanuš – Mikenopa 
Na závěr bych nechtěl zapomenout na Sachema 

Mikenopu z kmene Čerokí, který nás podporoval 

při vzniku Knihy rouch a měl pěknou přednášku 

pro účastníky setkání. 

                       Pro BK sepsal Mičkinikwa 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
           Nával po otevření Truhlice pokladů – zájem byl obrovský  a bylo 

se opravdu na co koukat. Vţdyť truhla se otevírá jen jednou do roka , 

tak se toho musí vyuţít . 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



NAPSALI PO AKCI MIDE 

 
 Sachem Iseahwa- akce se mi velice líbila , velmi obdivuji 

neuvěřitelné sběratelské dílo mapující skauting a zaměřující se 

na vazbu  na Zábřeh.Vedle toho obdivuji činnost 

Midewiwinu, na jehoţ existenci a rozvoji mají 

zábřeţské kmeny určitě lví podíl! 

     Pásmo přednášek na akci se mi osobně velmi líbilo, 

přednášky byly pro mě inspirující. Doufám, ţe tomu tak 

bylo i pro další posluchače. 

Condor z Hvězdy severu- 

Tak jsem se vrátil z kurzu ze Zábřehu a udělali jsme ihned oddílovou 

radu. Dost , opravdu dost mě to nakoplo a myslím, ţe co jsem povídal 

našim starším, tak byli překvapeni.Na letní tábor si chceme ve vedení 

vyrobit podobná roucha jako máš ty…. Díky za případnou radu a 

pomoc. 

Soewah  z kmene Čerokí 

Jsem rád, ţe drţíte prapor skautsko- indiánské tradice Zábřeha. Moc se 

mi líbila roucha stráţců truhla i hezký zahajovací obřad se svíčkami. Je 

za tím vším vidět kus dobře odvedené práce. 

Měj stále modrou oblohu nad hlavou. 

Jerry z Pardubic – strážce celostátní pyramidy 

BL 

Příště bych určitě uvítal zase něco z historie 

skautingu. Třeba jak to bylo se spoluzakládání 

skautingu B.-P. a ETS, jejich názorový rozchod, 

obdoba u nás Svojsík- Seifert, pak by tam mohlo 

být něco o úspěšných indiánech( osobnostech) ve 

20. století. 

Sachem Tahoanah 

Uplynulo několik dní od konference Midewiwinu a co bych pochválil :  

výzdobu rouchy,mnoţství nástěnek na nejrůznější témata,prodej 

literatury,jednotlivé rituály v programu,bufet,program pro děti a 

přednášky.Co bych vytkl malá účast( obrovské mnoţství energie, pro 

málo lidí)… 

                                             Pro BK - Mičkinikwa 



  Výprava na Bradlo        30.4.2011 
 Akce pod vedením Mičkinikwy a Wyominga nás zavedla na 

Valovou, kde jsme poměrně uspořádaně nastoupili do autobusu a odjeli 

na Bradlo. Vystoupili jsem v Obci Kamenná a šinuli si to po turistické 

značce na vrchol. Cestou jsme měli několik zastavení k různým hrám a 

soutěţím. První z nich bylo nalezení co nejvíce nám známých rostlin a 

květin. Coţ se dařilo poznat nejlépe skupině okolo Topa. Další 

zastávkou byl úkol posbírat co nejvíce šišek a následně s deseti z nich 

se snaţit co nejlépe strefit do stromu. Jelikoţ jsme se po této soutěţi 

dostali jiţ k úpatí Bradla, bylo lehké stoupání a po jisté chvilce i soutěţ 

v morseovce, kousek odsud i proběhla „stezka drsňáka“ kdy se téměř 

kaţdý pokusil prolézt skruţí na vodu. A Mičkinikwa na konci tunelu 

rozdával za snahu dárky v podobě památečních kamínků.Dalším 

úkolem bylo najít co nejvíce předmětů, které do přírody nepatří. 

V tomto se činil Drápal bráška. Cestou se podařilo Mičkinikwovi nalézt i 

malého slepýše a názorně si jej znalecky strčil za triko. Borec! A také 

to bylo poprvé, co si někteří v ţivotě slepýše podrţeli 

v ruce.  

Po chvilce chůze jsme došli na samotné Bradlo, zde 

jsme vystoupali na jeho vrchol a zapsali se do 

památeční knihy. Wyoming také pověděl 

pravděpodobně pravdivou historii vzniku Bradla. 

Taktéţ jsme se na Bradle vyfotili, viz foto na další 
straně  

Jelikoţ byl jiţ čas obědu, sešli jsme ke srubu co je zde 

kousek a vrhli se na opékání špekáčků. Zde se předvedli Mičkinikwa, 

hotové gurmánské orgie  a Honza, jenţ dokázal všechny špekáčky 

zkušeně umístit do ohně a popela.  

Po obědě jsme se vydali na lov trilobitů, kteří sem speciálně pro nás 

přilezli pár minut před námi. Kaţdý si odnesl minimálně jednoho. 

Prima památka. Následovala hra na minometčíka, kdy se snaţil 

rozvědčík navádět pomocí vysílačky střelce správným směrem – 

jednalo se o hod šiškou do čtverce, který nebyl pro střelce vidět. 

Zde bodoval Top. 

Jelikoţ nám za chvíli jel vlak, odebrali jsem se pomalu do Nové 

Hradečné na vlak, cestou ještě jedna hra s „míčkem v kole“ 

A pak jiţ jen jízda domů. 



FOTOSTRANA K VÝPRAVĚ NA BRADLO 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 
 

 

 

 

Zde je Honza naposledy viděn se svým špekáčkem        Kdo zde pozná jaký trilobit je z druhohor, má bod 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

Stařešina kmene vypravuje, druhý stařešina přihlíţí         Javor: „já říkal ţe jsem měli odbočit jinde…“ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Drápalovi se dle jeho výrazu sbíhají chutě.         Bojovníci nevěřícně koukají co to po nich M. vlastně chce 



Exkluzivní rozhovor s Javorem! 

V tomto rozhovoru se nám představuje vanata Javor! 

 

 

Jméno: 

Javor / Pepa 

Kdy jsi se narodil:  
12.10.2000 ( ve stejný den a měsíc jako já!  )   

Co se ti líbí na schůzkách za program:  

Jakýkoliv pohyboví program 

Kdy myslíš že se staneš Gaosedem?:  

Na příštím asi ne, pokusím se na táboře             To je ale roztomilá fotka 

Co máš rád za jídlo?  
Řízek, pitíčko alias fruku co pořád nosí na výpravy  

A co ti nejvíce chutnalo na táboře?  

Mě na táboře chutná vše. ( jak neobvyklé! ) 

Byl jsi v poslední době v kině? A na čem?  

Harry Potter 

Jak jsi získal svoji přezdívku?   

Na vánoční nadílce na poznávání stromu, pořád odpovídal na jakýkoliv 

strom ţe je to javor.  

Kdo si myslíš že vyhraje celoroční bodování?  

Já, přece nebudu fandit Topovi 

Kam by jsi se chtěl s oddílem podívat na výpravu a která se ti 

nejvíce líbila?   

Znovu na Sokolku a líbilo se mu tam díky tak všemu co se tam dělo 

Kde by jsi chtěl být na táboře s oddílem?  

Někam na nové místo, nejlépe k vodě. A Yksuapy na vodu 

Chtěl by jsi být náčelníkem oddílu?  

Ne, ale rádcem třeba jo 

Máš nějakou holku? 
Nemám, měl jsem půl roku jednu ( a pusu jí prý nedal  ) 

Práskneš něco na Šmodrcha?   

Má pořád na uších sluchátka a kaţdý na něj musí hulákat. 

( Je to zajímavé, ale Javor si nedokázal na něco zajímavého 

vzpomenout, skoro jako kdyby ani neměli oba společný pokoj. Anebo 

prostě je Šmodrch hodný chlapec  )  

 

        Ohiyesa 



VÝPRAVA DO VÁPENNÉ 
květen 

 

Tentokrát jsme vyrazili pod vedením zástupců klanu 
Modrá ţelva  Mičkinikwy a Tatweyopaha na výpravu 
do vzdálené Vápenné. V tomto kraji měl náš kmen 
jiţ dvakrát letní tábor a nezapomněli jsme naše 
tradiční táborové místo navštívit.  
 Sraz byl na nádraţí ČD a seli jsme se ve sloţení  

Degandawída Mičkinikwa, ohnivec  Lišák a Sachem 
Tateyopah, který měl v programu na starost slaňovací techniku s mladších 
bojovníků zde byl Javor, Top, Holub, Klouzal, Patrik, Bobr. Skokan a jeho 
tatka… 
Po dojezdu na zastávku Vápenná jsme se vydali na místo našich táborů, kde 

jsme po prohlídce krásného tábořiště rozdělali oheň a postupně se začali 
slaňovat ze skály, kterou vybral Mičkinikwa s Tateyopou. Skoro všichni mladší 

našli odvahu a kdo ještě neměl toto OP splněno , tak si jej na této výpravě 
splnil. 
Pro Vanatu Klouzala  byl asi největší záţitek z místa sledování malinkých čolků, 
které jsme nalezli na místě naší bývalé umývárky.  Na starém ohništi jsme si 
opekli naše dobroty a kraloval Mičkinikwa opět se svým speciálem. Tentokrát 
mu chyběl hlavní konkurent Sachem Wyoming z klanu Jelenů.  

Poté jsme se přesunuli do vedlejšího lomu, kde jsme prozkoumali malou 
jeskyni a pak se vrhli na hledání kalcitů. Snad kaţdý si nějaký odnesl a nebylo 
je tak těţké je v tomto terénu nalézt.  
Zajímavostí jistě bylo velké mnoţství velkých střevlíků měděných, které se zde 

nacházeli na různých místech , ale jiţ v mrtvolné ztuhlosti. Ani Klouzal nám 
více nevysvětlil  

Pak jsme se přesunuli na druhou stranu údolí na 
lom, který nese název po p. Vycpálkovi… ten je 
zatopen a náš kmen jej také několikrát vyuţil na 
své radovánky.. tam jsme se pustili do dolování 
hesonitů a nejkrásnější našel asi Mičkinikwa, ale 
kaţdý si jich pár odnášel domů. Krajina po 
dolování nesla stopy mnoha desítek či stovek 
hledačů  

Dole v lomu jsme pak lovil pulce a Klouzal si 

jednoho odvezl domů. Na zpáteční cestě jsme se 
zastavili v hospůdce na kofolu , ale cena a zápach 
většinu účastníků odradil… 
Zhodnocení akce- počasí se vydařilo, docházka 

dobrá, bezva moţnost si slanit, krásné prostředí a 
veselé nálada, prostě podařená akce kmene… 
     Pro Březovou kůru M. 



MÁME BRATRY SKUTEČNĚ MEZI SKAUTY ? 

 

Na nedávné akci, kterou organizovali zástupci 

kmenů a oddílů společenství Midewiwinu jsme si 

mohli na vlastní kůţi zaţít, kdo má k naší činnosti 

blíţe, zda skauti a skautky z organizace Junák či 

přátelé jiných organizací. Věřte nebo ne, ale tento 

test dopadl  nečekaně nedobře pro naší základní 
organizaci junák  Pokusím se popsat naši 

iniciativu pozvat co nejvíce bratří z okresu Šumperk 

a z celé ČR. 

Díky Hantewin – náčelnici Zlaté lilie se rozeslalo 

velké mnoţství emailů  v okresní skautské 

konferenci – určitě se jednalo asi o 50 adres a dalších 50 skautských 

adres po Česku. Nakonec  z Junáka dorazil Jerry z Pardubic, zástupci 

skautů z Červené Vody . Přišel také oddíl Skaláků, ale to spíše na 

základě osobních kontaktů  z bratrem Ropákem. Všem patří 

poděkování. 

O to více překvapí účast a obrovský zájem o věc od nečlenů naší 

organizace a  to si myslím bude odrazovým můstkem pro naší další 

cestu na poli skautingu a woodcarftu. 

Organizace Pionýr  

Je tomu uţ hodně dávno, kdy jsme organizovali Druţinovou 

ligu. Byla to velká aktivita a v době největší slávy aţ pro 40 

druţin z různých oddílů. Tehdy se zapojily i druţiny 

z pionýrského oddílu Bobříci Praha. Nakonec jsme navštívili i jejich 

klubovnu a mohli se obdivovat různým promakaným tabulkám apod. 

Zástupce tohoto oddílu přijel a byl nadšen  . To je dobře a uvidíme, jak 

se bude naše spolupráce vyvíjet dál. Před rokem 1990 většina kmenů 

Midewiwinu setrvávala delší či kratší dobu v této dětské organizaci. 

Organizace Liga lesní moudrosti ČR 

V našem junáckém  ekumenismu je tato organizace 

na předním místě. Mám v ní mnoho přátel a  kmen 

Tussilágo a Sacagawea jsou členy LLM. Liga 

delegovala svého zástupce a   kromě zástupců 

Sacagawey a Tussilága se tu objevil i Hočhóka 

z kmene Okwaho z Hranic. Moc se mu u nás líbilo a 

to je dobře. 

 



Svaz skautů a skautek ČR 

Své zástupce tu měla i další skautská organizace Svaz skautů… 

především Kaniatara  bratři z oddílu Mohawk  byl dobrou 

hvězdičkou pro případný vstup Mohawků do Midewiwinu. 

Naše společné tábory tomuto kroku jistě přispějí. 

Svaz je také jedna ze skautských organizací kam 

můţeme zamířit naše další kroky…. Na své skautské 

stezce. 

TOM – turistické oddíly mládeže  

Ani tato organizace  nezůstala bez odezvy. Přijel náš 

kamarád Rozbuch z ostravského BVÚ , Démon 

s Lumíkem za hradecké Lvíčky a také bezvadná skupinka hochů vedená 

Kondorem z Hvězdy severu. Právě tato skupinka je velkým kandidátem 

na vstup na midewiwinskou půdu. A to je moc dobře. Bude dobře, kdyţ 

kmeny , které uţ nespolupracují nahradíme kmeny s nadšením a 

zápalem pro naši myšlenku. A to Hvězda severu určitě je 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Fotografie zachycuje Sachema Wyominga ve společnosti členů 

kmene Mazaskazi Wanča – Zlaté lilie . Bylo to vlastně jediný sestersko- 

bratrský  oddíl, kdyţ se Ţáby nečekaně nedostavily  



Víkendová akce po pevnostech 
 

Minulý rok se po vedením 

Wyominga parta odváţných vydala 

do okolí pevnosti Bouda a akce se 

velmi povedla, letošní rok se tedy  

vydal celý oddíl.  Sraz byl v sobotu 

ráno na nádraţí, mimo členstvo 

s námi vyrazil i tatínek Drápala, 

pro tuto akci kódové označení 

Velký Dráp a také Wyomingova 

neteř Nikča. Wyoming nám po 

příjezdu do Hanušovic rozdal 

speciální kartičky výsadkových 

jednotek, do této kartičky se zapisovalo naše snaţení na akci. A prvním 

úkolem bylo pexeso, kde dominoval Javor.Kaţdému komu se podařilo 

uhádnout alespoň jednu dvojici, dostal jednu sériovou kartičku, z níţ se 

snaţil vytvořit set – konkrétně voják. A musím říci, některým v krvi 

koluje krev tandlířů, neboť neustálé měnění kartiček se odehrávalo po 

celou akci.Navazující spoj nás dovezl do okolí Cihelny a tvrze Hůrka, 

tedy ke Králikům.Ještě neţ jsme se vydali do Cihelny, došlo k menším 

finančním problémům kdy se podařilo Holubovi zadluţit 200Kč u 

Ohiyesy. Cihelna byla těsně před námi, takţe deset minut a jiţ jsme se 

váleli před jejím bunkrem. Prohlídka byla myslím moc pěkná a kaţdý si 

z toho něco odnesl, jelikoţ se ale dnes nejednalo o poslední prohlídku, 

přesunuli jsme se do vedlejšího vojenského muzea.A musím říci, ţe 

místní expozice mě velmi překvapila, tolik velmi zachovalé vojenské 

techniky jsem dlouho neviděl. Tanky, děla, rakety, takţe vlastně kde 

co…Zde jsme se zdrţeli poměrně dlouho, cesta nás ale volala,  mi 

popadli batohy a vydali se dál. Našim dalším cílem byla pevnost Hůrka. 

Cesta však byla trošku delší a horko bylo slušné. Cestou jsme se 

zastavili u jedné nepřístupné tvrze a další zastavení bylo na louce, kde 

proběhl jeden z mnoha úkolů, konkrétně sběr a identifikace květin. 

Hůrka byla jiţ kousek, ale některým to zjevně dělalo problém, 

konkrétně Holubovi, kdy si lehl do silnice a nechtěl se hnout z místa. 

Asi čekal na taxi, či co…Na Hůrce byl příjemný chládek a asi hodinová 

prohlídka podzemních prostorů pevnosti nás osvěţila. Někteří se 
dokonce i proběhli, zdravím Holuba a Bobra Z Hůrky jsme se vydali 

na místo našeho tábořiště na noc, k jedné z mnoha pevností v okolí, 



přesněji k té, u níţ jsme nocovali minulý rok. Po příchodu k ní, jsme 

však odešli k jiné, neboť byla uzamčena.U pevnosti kousek od té 

plánované jsme si začali budovat leţení a někteří i pomalu začali vařit 

večeři.Tedy aţ na drobné vyrušení tajemného komanda, které se 

vydalo postřílet některé naše členy. Ţel, nikdo nepadl za oběť, jen 

Drápal byl unesen. A Bobr málem také, ale ten kluk se nedal a bojoval 
jak lev  Po kouřových a střeleckých manévrech nás tajemné komando 

navštívilo a kousek od nás si rozbilo leţení, jinak se jednalo o 

kamarády Velkého Drápa. Večeře některých se uţ pěkně formovala – 

Mičkinikwova dokonce i do tvarů jiných neţ zamýšlel, dělal „palačinky“. 

Holubovi jeho večeři málem snědlo hejno gigantických much. A málem 

i Holuba. A Wyoming s Nikčou si vše dopředu pěkně promysleli a jejich 

masový směs také vypadala dobře. Po večeři proběhlo několik soutěţí o 

kartičky a pak některými očekávaná výprava do temné pevnosti. Lišák 
tentokrát moc neřval! A za zmínku stojí i soutěţ o rozpoznání 

voňavých částí našeho vybavení na akci. To byla rychna! 

Jelikoţ se jiţ smrákalo, vydali jsme se kaţdý do svého stanu a ulehli. 

Ráno mne probudila šiška do hlavy od Mičkinikwy, prý jestli spím, 
vskutku něţné probuzení  Někteří ještě spali a některým 

odpochodoval stan o kus vedle. Jak je to moţné? Zeptejte se Holuba a 

Bobra…Po snídani jsme se sbalili a vyrazil směr Bouda. Cestou nás 

čekala hra na ukryt před dvojicí partyzánů, coţ se moc nepovedlo. U 

Boudy došlo k masivní výměně kartiček mezi některými a jelikoţ nám 

za chvíli měl jet vlak, trošku jsem si pospíšili. Cestou ještě hra na 

stavbu nejvyšší věţe z kamení a terénní přechod pastvy pro krávy.  Po 

příchodu na nádraţí jsme si dali bojovku o poslední kartičky a po 

příjezdu vlaku jsem se pohodlně 

usadili a odjeli do Zábřeha. Před 

nádraţím došlo k vyhodnocení 

soutěţe a pak jiţ jen rozchod 

domů.Na závěr určitě stojí 

poděkování Wyomingovi, 

Mičkinikwovi a Velkému Drápovi 

za nachystání pěkné akce a 

Nikče, která určitě svým 

odhodláním a vytrvalostí šlapat 

strčila do kapsy nejednoho 

bojovníka.  



Kočičky! Kočičky! Kočičky! 

 

Znovu pro toto číslo kočičky! Mňau! 

 



Grafy 

Následující grafy budou bilancovat oddílové bodování.  Statistiky jednotlivců jste 

si mohli prohlédnout na tabulce o stránku dříve a nyní si prohlédněme, jak 

vypadalo bodování jako celek 

Počty bodů 
Následující graf znázorňuje počty bodů, kteří členové za uběhlý rok získali. 

Jednotliví členové jsou seřazeni na vodorovné ose a graf poté vyjadřuje kolik 

bodů jedinec ulovil. 

 

Tento graf nejlépe nastiňuje, jak těžké pro vás bude předběhnout někoho před 

Vámi nebo naopak nestratit svoje pořadí. Tvoje pořadí v ročním bodování 

odpovídá číslu na vodorovné ose. 

Už z tohoto grafu je vidět, že tu jsou dva velké skoky, díky kterým lze rozdělit 

členy do třech skupin. Ještě názorněji to ukáže další graf 



Rozložení členů 
Následující graf říká, kolik členů získalo kolik bodů. Na vodorovné ose si najděte 

rozmezí bodů, například 350-549 a z grafu potom vyčtete, že dva bojovníci získali 

body v rozmezí 350 až 549. 

 

Tento horu nemálo připomínající graf nám mimo jiné říká, že se mezi členy 

vykrystalizovaly tři skupiny, které od sebe oddělují minimálně dvěstěbodové 

skoky. Dva členové mají výrazně méně bodů než hlavní masa. Jsou to členové 

kteří ukončili činnost v raných měsících tohoto školního roku. Pak tu máme main 

stream. Masu, základ oddílu, která má v rozmezí 350 až 950 ti bodů. Většina (8 

z 15) členů mají body v rozmezí 550 až 950 bodů. Nakonec dvoučlennou 

skupinku bojovníků, která se vydala napřed a zbytku oddílu lehce poutekla. 

Složení bodů 
Následující grafy budou popisovat skladbu bodů, rozdaných v oddílovém 

bodování. Říkají, kolik bodů bylo členstvu rozdáno z jakých důvodů. Kolik za 



„pouhou“ účast na schůzkách, kolik za vybavenost a krojovanou člena a kolik za 

dobrovolnou aktivitu. 

Následující graf ukazuje složení bodů i celkový počet bodů v jednotlivývh 

měsících. 

 

Než začneme graf rozebírat, je třeba si uvědomit, že  např. třetí graf zachycuje 

bodování za dva měsíce, z kterých byl prosinec zkrácený. Jako jeden z prvních 

poznatků. Asi jako první  

do očí praští obrovská 

červená část sloupce 

v lednu. Ta je tam proto, 

že v lednu členové 

poprvé aktivně řešili 

bodové menu, které 

bylo velice bohaté. Dále 

si lze povšimnout malé 

zelené části v lednu. Ta 

je zakrnělá proto, že 



v lednu proběhla jen jediná povinná akce a akce nepoviné jen přispěly do už tak 

dost velkého rudého bloku. Únor byl bodově chudý měsíc, březen a Duben jsou 

dva měsíce, proto bylo bodů více. Koláčový graf vpravo už jen bilancuje složení 

bodů za celý rok. 

 

Podíly členů 
Finální koláčový graf už jen ukáže podíly členů na celkovém oddílovém bodování. 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 


